
04-11-2024  Η κόλαση του φόβου 

• Αμαρτία είναι η προσβολή της αγάπης και της σχέσης. Ο Κύριος απευθυνόμενος στους 

ανθρώπους μόνο για την άσκηση της αγάπης χρησιμοποίησε τη λέξη εντέλλομαι. 

• Στην ουσία μία είναι η εντολή του Κυρίου, η εντολή της αγάπης. Ό,τι υπηρετεί την αγάπη 

θεωρείται αρετή και ό,τι προσβάλλει την αγάπη θεωρείται αμαρτία. 

• Οι περισσότεροι άνθρωποι φοβούνται να ζήσουν σε όλο το βάθος της προσωπικότητάς 

τους αγγίζοντας τον πυρήνα της ύπαρξής τους, με συνέπεια να στερούνται μεγάλο πλούτο. 

• Σε μία σχέση είναι πολύ εύκολο και βολικό να μιλάμε για υποχρεώσεις, δικαιώματα και 

λάθη, αλλά πολύ δύσκολο να καταλάβει ο ένας την καρδιά του άλλου, έτσι ώστε η σχέση αυτή 

να γίνει αληθινή. 

• Ο πραγματικά χριστιανός είναι ανδρείος. Έχει το ανδρείο φρόνημα να βλέπει την αλήθεια 

τη δική του και την αλήθεια του άλλου. Γι’ αυτό και μπορεί να σχετισθεί αληθινά με τον άλλον. 

• Οι περισσότεροι άνθρωποι ζούμε με το προσωπείο μας, με την ιδέα που έχουμε για τον 

εαυτό μας και υπηρετούμε αυτή την ιδέα. Δηλαδή ουσιαστικά δεν έχουμε καμία σχέση με τον 

εαυτό μας. 

• Έχουμε έναν πολύ μεγάλο θησαυρό μέσα μας, τον οποίο δεν θέλουμε να ενεργοποιήσουμε, 

από φόβο μήπως ξεβολευτούμε, μήπως βγούμε σε "αχαρτογράφητα νερά". 

• Η αληθινή σχέση έχει καθημερινές εκπλήξεις. Για να έχουμε όμως μια τέτοια σχέση, 

οφείλουμε να ξεπεράσουμε τις φοβίες μας και να ζήσουμε βαθιά την προσωπικότητά μας. 

• Κανένας φόβος δεν δικαιολογείται. Ούτε ο φόβος μήπως και καταδικαστώ από τον Θεό. 

• Αν ζω με τον φόβο είτε ότι θα καταδικαστώ από τον Θεό είτε ότι θα βγω χαμένος από τους 

ανθρώπους, στην πραγματικότητα δεν ζω αλλά είμαι νεκρός. 

• Η δειλία, ο φόβος μήπως και χάσουμε είναι η βάση και το περιεχόμενο της αμαρτίας μας. 

• Η σχέση με κάποιον που φοβόμαστε ή γενικότερα από φόβο δεν είναι σχέση αληθινή. 

• Η χειρότερη κόλαση είναι ο φόβος της κόλασης. 

• Η χειρότερη κόλαση είναι η έλλειψη εμπιστοσύνης στην αγάπη του Θεού. 

• Η επιλογή μας να ζούμε επιφανειακά έχει ως αποτέλεσμα το να μην μπορούμε να 

συναντήσουμε τον Θεό, που είναι έτοιμος να κατέβει και στην κόλαση για να μας βγάλει έξω. 

• Ο μουσουλμανισμός λέει ότι με μερικούς κανόνες μπορεί ο άνθρωπος να σωθεί, γι’ αυτό 

και η θρησκεία αυτή έχει μεγάλη απήχηση στον Δυτικό κόσμο σήμερα. Για την Ορθοδοξία, 

αντίθετα, προϋπόθεση της σωτηρίας είναι η προσωπική σχέση μεταξύ των ανθρώπων. 

• Η νηστεία έχει άλλη αξία και μας ωφελεί πνευματικά, όταν γίνεται με επίγνωση, ως 

έκφραση της αγάπης μας για τον Χριστό, παρά όταν γίνεται μηχανικά, επειδή έτσι πρέπει. Το 

ίδιο ισχύει και για κάθε κανόνα της Εκκλησίας. 

• Ο Θεός δεν ζητάει τις πράξεις μας, αλλά τη συναίνεσή μας. 

• Όταν κάνουμε μία καλή πράξη για κάποιον, κέντρο μας να μην είναι η πράξη, αλλά το 

πρόσωπο για το οποίο κάνουμε την πράξη. 



• Η προσευχή είναι η ύψιστη μορφή διαλόγου. Είναι διάλογος με τον Θεό. 

• Η προσευχή μάς δίνει την πνευματική ενέργεια που χρειαζόμαστε για να ζήσουμε και, ως 

το πρότυπο του διαλόγου, μας μαθαίνει τον διάλογο με τους ανθρώπους. 

• Όταν προσευχόμαστε αληθινά, ακούμε την καρδιά μας. Και εκεί στην καρδιά μας 

συναντάμε τον Θεό. 

• Η ανασφάλεια κι οι φόβοι μας έχουν ως αποτέλεσμα την εγωκεντρικότητά μας, τις άμυνες, 

τα τείχη, την απόρριψη του άλλου και την απληστία μας. 

• Το πρόβλημά μας δεν είναι οι αμαρτίες μας, αλλά η αμαρτωλή μας κατάσταση, δηλαδή ο 

επιφανειακός τρόπος που ζούμε. 

• Την αμαρτωλή μας κατάσταση με έναν τρόπο μόνο μπορούμε να την αλλάξουμε: Με την 

ανάληψη του ρίσκου μιας προσωπικής σχέσης με τον Θεό. 

• Η σχέση με τον Θεό είναι επικίνδυνη, γιατί ο Θεός είναι απρόβλεπτος και καθόλου του 

χεριού μας, δηλαδή καθόλου της ξεπεσμένης λογικής μας. 

• Να μην φανταζόμαστε τον Θεό σαν κάποιον παντοδύναμο  που στέλνει αστροπελέκια. Πιο 

κοντά στην έννοια του Θεού θα ήταν ένα μικρό ευαίσθητο παιδί, που έρχεται και μας διακονεί. 

Δηλαδή τελικά ο Θεός είναι του χεριού μας με την έννοια της υπηρέτησης των πραγματικών 

μας αναγκών. 

• Το πλησίασμα του Θεού είναι επικίνδυνο, γιατί μπορεί να χάσουμε τη βόλεψή μας και τη 

φαινομενική μας ασφάλεια. Όμως αυτό που μπορεί να προκύψει είναι ένα αληθινό πρόσωπο, 

αντί για μια πτωχευμένη προσωπικότητα. 

• Η πραγματική μας λύτρωση είναι το άφημά μας στον Θεό. 

• Να καλλιεργήσουμε τέτοια ποιότητα μέσα μας, που η αγάπη να είναι η φυσική επιλογή μας 

και όχι η εκτέλεση κάποιων εξωτερικών εντολών ή κανόνων. 

• Ο πραγματικά ελεύθερος άνθρωπος δεν έχει ανάγκη την ηθική και τις εντολές. Επειδή έχει 

μορφωθεί μέσα του η συνείδηση του Θεού, είναι ολόκληρος ένα ήθος. 

• Η Ορθοδοξία δεν είναι κανόνες. Είναι ελευθερία και ζωή, ως αποτέλεσμα της άσκησης, 

μέσω της οποίας νικήθηκαν η εγωκεντρικότητα και τα πάθη. 

• Πραγματικός πνευματικός πατέρας δεν είναι αυτός που κάθε φορά μας λέει τι πρέπει να 

κάνουμε, αλλά αυτός που μας μόρφωσε συνείδηση, ώστε να ξέρουμε από μόνοι μας τι να 

κάνουμε σε κάθε περίπτωση. 

• Αυτό που έχει σημασία στην ποιμαντική και στην παιδαγωγική δεν είναι το τι κάνουμε, 

αλλά το τι είμαστε και με ποιο κίνητρο ενεργούμε. 

• Ο μόνος τέλειος άνθρωπος είναι ο Θεάνθρωπος Χριστός. 

• Οφείλουμε να κρατάμε τις αρχές του χριστιανισμού ανεξάρτητα από το κοινωνικό πλαίσιο 

στο οποίο ζούμε. Αλλά αυτό να το κάνουμε χωρίς να απορρίπτουμε ή να ελέγχουμε τους άλλους 

ως δήθεν "μεγάλοι ομολογητές της πίστης". Αν έχουμε το φως και την καλοσύνη του Χριστού, 

ελέγχονται οι άλλοι κοντά μας από μόνοι τους. 



• Ο άνθρωπος του Χριστού, που έχει φως, αγκαλιάζει και τον σκοτισμένο. Και αυτή η αγκαλιά 

ή τον πνίγει ή τον ελευθερώνει. Το σίγουρο όμως είναι ότι το σκοτάδι του θα φανεί. 

• Το κακό δεν νικιέται από το κακό, αλλά από το καλό. 

• Αυτός που θέλει να δείχνει φωτισμένος απέναντι στους άλλους, στην πραγματικότητα ζει 

στο βαθύ σκοτάδι του. 

• Αν με ειλικρίνεια ελέγχαμε τον εαυτό μας, θα βρίσκαμε σε αυτόν πολλές ασχήμιες. 

• Η κατηγοριοποίηση των αμαρτημάτων σε δήθεν θανάσιμα και μη θανάσιμα είναι πολύ 

επικίνδυνη και δεν πρέπει να γίνεται. 

• Η μετάνοια δεν είναι αλλαγή συμπεριφοράς, αλλά αλλαγή καρδιάς. 


